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این کارآیی بیشتر از همه برای اروپاییها و آمریکا از بین رفته و باید درباره موضوع دیگری مثل منافع اقتصادی مشترک مذاکره

کنیم؛ موضوع هستهای دیگر قابل بحث نیست.

معاون سازمان انرژی اتمی جمهوری اسلامی ایران؛ 

سید امیرحسین فقهی، رییس پژوهشگاه علوم و فنون هستهای جمهوری اسلامی ایران گفت:

روزی ایران برای حق مسلم خود یعنی غنیسازی مذاکره میکرد و بعد برای رفع تحریمها اما ما از همه این مباحث گذشتیم.

به گزارش اسپادانا خبر، معاون سازمان انرژی اتمی جمهوری اسلامی ایران در گفتگو با ایسنا اظهار داشت:

دیگر کسی در دنیا نیست که توان هستهای ایران را رد کند یا بگوید آن را میتوان متوقف کرد و از سویی در تحریمها مردم آن
سختی را که نباید تجربه میکردند از سر گذراندند. از این رو معتقدم "منافع اقتصادی مشترک" باید موضوع مذاکره قرار گیرد.

امروز مردم ایران پذیرفتند که این صنعت باید حفظ شود. هجمه رقیب و دشمن در این زمینه سنگین بود و رسانهها در مقابل
لشکر رسانهای دشمن با امکانات بسیار ایستادند. ما الان در حوزه هستهای تقریبا به تمامی ابعاد و بخشهای پژوهشی و

صنعتی اشراف داریم. به خوبی میدانیم چه چیز در دستمان داریم و البته متخصصان هستهای کشورهای پیشرفته هم این را
به خوبی میدانند و به سیاستمدارانشان هم آن را میگویند.

فقهی با بیان اینکه سازمان انرژی اتمی در حوزه آزمایشگاههای تحقیقاتی در منطقه غرب آسیا وضعیت استثنایی دارد گفت: 

کشورهای دیگر در حوزه تحقیقاتی و آزمایشگاهی اصلا با جمهوری اسلامی ایران برابری نمیکنند. کشورهایی مثل پاکستان
بیشتر در حوزه نظامی قوی هستند. جالب اینجاست که با آنها کسی کاری ندارد اما سراغ ما آمدند که مطمئن شوند سلاح
نداریم البته ما با نظارت و بازرسی مشکلی نداریم. هر چقدر میخواهند نظارت کنند تا مطمئن شوند که سلاح نداریم. ما

میخواهیم از مواهب انرژی هستهای استفاده کنیم.

او گفت: هنوز از صنعت هستهای ثروت زیادی به دست نیامده است و این صنعت آنقدر که باید و ظرفیت دارد از لحاظ
درآمدزایی رشد نکرده است.

وی ادامه داد:

فعالیت ما روشن و شفاف است. معتقدم باید فضا را باز کنیم؛ علاوه بر اینکه از مزایای این نهاد و همکاری با آن بهره مند
میشویم، نخبگان کشور هم کمتر نگران میشوند که فعالیت در حوزههای هستهای ممکن است آنها را محدود کند. متاسفانه

فضاسازیها درباره فعالیتهای هستهای ایران به گونهای بوده است که افراد فعال در این حوزه نگرانند به طور شفاف و علنی
بگویند که در این صنعت کار میکنند.

او با طرح این پرسش که برخی میگویند در شرایط سخت اقتصادی نباید منابع مالی را صرف امور هستهای کرد یا اینکه این
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هستهای چه فایدهای برای کشور دارد؟ گفت:

برخی از کشورهای هستهای که در مقطعی دچار قحطی و جنگ شده بودند این صنعت را پیش بردند و با وجود مشکلات زیاد آن
را متوقف نکردند. نسل آینده سوال میکند که چرا این مسیر را ادامه ندادید؟ فکر نکنید در آن زمان مردم آمریکا و فرانسه و

یا کشورهای دیگر هستهای به استمرار این صنعت یا هزینه در آن اعتراض نکردند اما با همه این مسایل راه را ادامه دادند و
امروز نتیجه آن تحمل و صبر را در صنعتشان میبینند. دانش هستهای از فاخرترین علوم بشری است و از دانشهایی است

که بیشترین تاثیر را در سرنوشت بشر داشته است، چه در ایجاد و تثبیت قدرت در حوزه نظامی و نیز در حوزههای اقتصادی و
صنعتی. هیچ کشور پیشرفتهای نیست که در عرصههای مختلف صنعت رشد کرده باشد اما در حوزه هستهای حرفی برای گفتن

نداشته باشد.

وی افزود:

 فقط آمریکا و روسیه هستند که این تعداد راکتور تحقیقاتی در یک موسسه تحقیقاتی و پژوهشی دارند. ما به جز تهران، سه
راکتور تحقیقاتی در اصفهان یک راکتور در حال ساخت در شیراز و یک راکتور در حال ساخت هم در اصفهان است. متأسفانه
با وجود اینکه از قبل انقلاب میخواستند در شیراز یک راکتور بسازند، این امر محقق نشد. بعد از انقلاب هم یک فضایی ایجاد

شد که دانش هستهای غربی است و وابستگی ایجاد می کند و دنبالش نرفتیم. این رویکرد خیلی ما را عقب انداخت. بعدها
آدمهای علمی آمدند و گفتند انرژی اتمی چیز خوبی است و اگر انجام ندهیم دیگر آن را به ما نمیدهند و خیلی نیاز است و این

جای تعجب دارد که هنوز برخی مسئولان این حرف را میزنند کهشد که به سمت دانش و تکنولوژی هستهای رفتیم. اما
. یک کشور برتر صنعتی را معرفی کنید که اصلا سمت دانش نیروگاه اتمی خوب نیست و وابستگی ایجاد میکند

هستهای نرفته باشد؟ همه از این دریچه عبور کردند. دانش هوافضا و ماهواره جز با علم هستهای امکانپذیر نیست.

او همچنین گفت که عربستان غنیسازی را در معنای علمی و فنی نمیخواهد بلکه میخواهد با آن در منطقه امتیازگیری کند.
من در عربستان نمیبینم که بخواهد مستقل و بدون وابستگی به کشوری مثل ایران به سراغ غنیسازی برود. به علاوه سطح

رفاه در این کشور آنقدر است که بعید میدانم آن را رها کنند و به سمت کار سخت فنی با پرتو بروند.

وی درباره آینده برجام گفت:

برجام دیگر کارآیی ندارد و بیشتر از همه برای اروپاییها و آمریکا این کارآیی از بین رفته است. هدف از برجام بنا بر آنچه
غربیها مدعی هستند ایجاد وقفه در صنعت هستهای ایران بوده است و اطمینان از اینکه ایران به سمت ساخت سلاح نمیرود،

الان دیگر کل دنیا به این نتیجه رسیده که ایران دنبال ساخت سلاح نیست و اینکه اصلا دیگر امکان متوقف کردن ایران وجود
عقلای غربیها این واقعیت که ایران را نمی توان متوقف کرد، فهمیدهاند. یک زمانی تمام کارها را متوقف کرده بودیم  ندارد.

که برجام بیاید و به معنای واقعی کلمه منتظر بودیم از گشایشهایی که در برجام وعده داده شده بود، منفعت ببریم اما در
نهایت چه شد؟ در دولت فعلی انتظار و نشستن برای برجام دیگر جایی ندارد. این امید که توافقی میشود و وضعیت اقتصادی

به واسطه آن بهتر میشود، دیگر نیست. هیچ کشوری برای کشور دیگر دلسوزی نمیکند. برجام دیگر کارکرد لازم را برای غرب
ندارد و ما هم باید موضوع دیگری مثلا منافع اقتصادی مشترک را موضوع مذاکره کنیم. معتقدم موضوع هستهای دیگر قابل بحث

نیست. آن سختی که نباید میکشیدیم و تحریمی که نباید میشدیم اتفاق افتاد. دیگر یاد گرفتیم در سختی چگونه زندگی کنیم
البته قشری از مردم فشار زیادی را تحمل میکنند و باید به این بخش توجه ویژه شود. تعامل با دنیا امر مثبت و خوبی برای هر
صنعتی به ویژه هستهای است. باید به سمت تعامل برویم. هر کس نگران حمله ایران به کشور دیگری است، به تاریخ ۳۰۰ سال

گذشته ایران نگاه کند که کجای تاریخ چنین تجربهای وجود دارد؟ ما جنگی با دنیا نداریم، اتفاقا به نفع دنیا است با ایران کار
اقتصادی کند.
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